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بورس ها را با تحولاتی چون امکان 7×24 شدن و 

توکنایز کردن دارایی ها همراه کند.
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بازار رمزارزها یک بازار نوظهور و پرریسک است؛ بازاری که هنوز بسیاری از 
پروژه ها و شرکت های فعال در آن در دسته ایده ها یا برنامه های استارتاپی 

متکی بر اصل عدم قطعیت جای می گیرند. از طرف دیگر در کنار 
کسب وکارهای واقعی که هنوز مشخص نیست چقدر ماندگار هستند و 

بقا خواهند داشت، بسیاری پروژه ها و توکن های بدون پشتوانه هم در فضای 
مجازی و اینترنت با تبلیغات گسترده تلاش دارند سرمایه های کاربران را به 

سمت خود جذب کنند. 
از این رو فعالیت در این فضا با ریسک زیادی همراه است. اگر دانش کافی در 

حوزه سرمایه گذاری ندارید و با رمزارزها به درستی آشنا نیستید، توصیه می کنیم 
به  هیچ وجه وارد این فضا نشوید. مطالب ماهنامه »رمزارز« تلاشی است جهت 

 تقویت اکوسیستم کسب وکارهای بلاکچینی و رمزارزی ایران و
به هیچ وجه جنبه توصیه مالی یا سرمایه گذاری ندارد.

شفاف سازی و
 هشدار 
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02
سعید عبادتی، مدیرعامل اکسبیتو
 1401 سالی مملو از تغییر و تحولات در مارکت ایران بود. تمام شرکت های فعال در این حوزه با فناوری 
دست و پنجه نرم می کنند. همه قبول دارند که این فناوری به صورت دست اول به کشور ما آمده؛ یعنی 
این طور نبوده که ابتدا کل دنیا را بچرخد و سپس در همه جا چکش بخورد و تمیز شود تا به اینجا بیاید. 
فعالان کشور فناوری را به شکل دست اول و با فاصله بسیار کمی نسبت به دنیا دریافت کرده اند. این 
فناوری در داخل کشور پیاده سازی شده، ولی عده ای دائم سنگ اندازی می کنند. چهار، پنج اتفاقی 
که در سال 1401 رخ داد، نوید خوبی برای سال 1402 نمی دهد. احتمالاً در سال 1402 اکوسیستم رمزارز 
ایران سال سخت تری را تجربه می کند.

افشین آشوری، رئیس کمیسیون بلاکچین و رمزارز سازمان نظام صنفی رایانه ای ایران
پلتفرم های تبادل پیش از این نیز در حال فعالیت بوده اند و کاربران خود را دارند، سرمایه مردم در 
دست آنهاست و گردش مالی بزرگی هم در اختیار دارند؛ بنابراین دولت نمی تواند فعالیت آنها را 
نادیده بگیرد. به همین علت است که دولت در حال حاضر، رگولاتوری این فعالان را تا حدی به بخش 
خصوصی واگذار کرده است. با فناوری نمی توان مقابله کرد، با نوآوری های مالی نمی توان مقابله کرد 
و این  کسب وکارها باید روند رشد خود را طی کنند و به بلوغ برسند. رگولاتوری این حوزه توسط بخش 
خصوصی می تواند به توسعه آن منتج شود. وقتی طی استعلام، سازمان توسعه تجارت الکترونیک 

یک درگاه را معتبر تشخیص دهد، این یعنی عبور تدریجی از این فضای پر ابهام. 

03

وحید والی، مدیرعامل هلدینگ نیک اندیش
قبلاً هم کارگروه ها و کمیته های ویژه برای رسیدگی به حوزه رمزارزها در اجزای مختلف حاکمیتی، چه 
در نهاد ریاست جمهوری، چه در مجلس و چه در قوه قضائیه شکل گرفته بود، اما تابه امروز هیچ 
نتیجه مطلوبی به دست نیامده که بشود با اطمینان به این دست اقدامات دلخوش بود؛ به طوری 
که کسانی که در این حوزه کسب و کاری راه انداخته اند و سرمایه شان را آورده اند و مردم عادی که از 
خدمات و محصولات این حوزه استفاده می کنند، خیال راحتی داشته باشند. متأسفانه باید بگویم 
تا زمانی که ما اقدامات عملی در جهت به رسمیت شناختن این کسب وکارها و این حوزه نبینیم، 

نمی توانیم به این جلسات و کمیته ها امیدوار باشیم.

01

واکنش به آخرین تحولات 

رگولاتوری
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اکوسیستم
رمزارز و بلاکچین از آدم ها و نام های مشتاق فناوری در حال سوق پیدا کردن به سوی اکوسیستمی تخصصی است. اتفاقی 

که در دنیا افتاده و این روزها با توسعه کسب وکارهای ایرانی، این نگاه اکوسیستمی در داخل کشور هم در حال تقویت است. 
اگرچه هنوز تا رسیدن به یک زیست بوم بالغ و منسجم راه زیادی مانده است...
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فنــاوری بلاکچیــن در ســال 2021، با 
افزایش توکن های غیرقابل معاوضه 
)NFT( و امکان مالکیت بازیکن در 
بازی هایــی مثــل اکســی اینفینیتی 
دنیــا را فراگرفــت. امــا گیمرهــای 
هاردکور غرب، در برابر این توکن ها مقاومت کردند و همین 
امر موجب شد برخی پلتفرم های بزرگ بازی از برنامه خود 
بــرای عرضــه توکن هــای غیرقابــل معاوضه عقب نشــینی 

کنند.
در  ســرمایه گذاری  بــه  خطرپذیــر  ســرمایه گذاران 
اســتارتاپ های بازی های بلاکچین ادامه دادند، اما سقوط 
قیمت ها و کلاهبرداری هایی نظیر اف تی ایکس به افزایش 
شک و تردید آنها منجر و پس از آن بود که رکود اقتصادی 
آغاز شــد. اما اکنون شــاهد هســتیم که امید بــه بازی های 
بلاکچینــی بازگشــته و نــوآوری و ســرگرمی در ایــن بازی ها 

دوباره مورد توجه قرار گرفته است.
نخســتین پنل همایش گیمزبیــت در 22 می، بــه موضوع 
»از موقعیــت محــدود تــا جریــان اصلــی: مســیر پذیــرش 
انبــوه بلاکچیــن در بــازی« پرداخــت. ایــن برنامه زیــر نظر 
آنجلا دالتــون و بــا ســخنرانی »کنــان لینــدر«، مدیرعامل 
»استارداســت«، »مارک اوترو«، مدیرعامل »آزرا گیمر«، 
»پــل بتنــر«، مدیرعامل پلی فــول انــد وایلــدکارت آلیانس 
برگزار شد. آنها در این پنل درباره چالش ها و فرصت هایی 
که در مسیر پذیرش بازی های بلاکچینی قرار دارد، از جمله 

مسائل مقیاس پذیری، قابلیت استفاده، سادگی و مقررات صحبت کردند.
سپس یک جلســه دیگر به آنچه برای بازی های موفق بعدی وب 3.0 لازم است، اختصاص 
یافت که در آن اشــخاصی چون »پیتر کیلتیــکا«، مدیرعامل بازی هــای بلاکچینی هورایزن، 
»اورویت گوئل«، مدیــر بازی های جهانی و توســعه تجارت پلتفرمی در پلی گان و »ســرهات 
ماراشلیگیل«، مدیر عملیات بوم لند ســخنرانی کردند. این سخنرانان در یک دورهمی برای 
ناهار به همراه تیم هورایزن/ســکوئنس )Horizon/Sequence( کــه »کورینا چاو« نیز در 
آن حضور داشت، درباره این که استودیوها چگونه قرار اســت چالش های اصلی وب 3.0 را 

حل کنند، گفت وگو کردند.
بعدازظهــر همیــن روز پنــل دیگــری برگــزار شــد کــه در آن بــه موضــوع ســاخت بازی هــای 
ســرگرم کننده بــا بلاکچیــن پرداختــه شــد. ایــن پنل زیــر نظر »جیســون نلســون«، ســردبیر 
»دیکریپت مدیا« انجام گرفــت و »بنجامین چاربیت«، مدیر اجرایی اســتودیوهای »لایف 
 Petaverse/Tiny Rebel( بیوند«، »سوزان کامینگر«، مدیرعامل پتاورس/تاینی ربل گیمز

Games( و »جفری باتلر«، مدیر ارشد محصول »آوالون« در آن حاضر بودند.
روز بعــد ) 23 مــی( موضــوع متفاوتــی دربــاره بازی هــای بلاکچینــی به بحث گذاشــته شــد. 
ســخنران این جلســه که عنوان »وب 3.0 آینده بازی نیســت، ما نیاز به بازی رایگان داریم« 
را بر خود داشــت، »بروکس براون«، بنیان گــذار کنسرســیوم Consortium9( 9( بود. براون 
در این جلســه از جزئیات پلتفرم شــرکتش به نام NOR گفــت. او درباره برنامه کنسرســیوم 
9 به هدف بازگرداندن هیجان و ســرگرمی به بازی اشــاره و درباره نیاز به جوان سازی صنعتی 
صحبت کرد که ارزش هایی را که موجب موفقیتش شــده، فراموش کرده است. او همچنین 
به این موضوع پرداخت که چگونه پلتفرم NOR به گیمرهای سراسر جهان با هر پیشینه ای 
فرصت بهره مندی از فرانشــیز را می دهد و اینکه چگونه NOR با تقویت کار تیمی و افزایش 
رقابت میان متاگیمرها و گیمرها، کل این اکوسیستم را تقویت می کند.   جلسه نهایی درباره 
بازی هــای بلاکچینی با حضــور »گیب لیــدون«، مدیرعامــل »لیمیت بریک« برگزار شــد. او 
سازنده مجموعه های دیجیتالی »دیجی دایگاکو دراگون« )DigiDaigaku Dragon( است. 

همایش 
گیمزبیت2023: 
شش بحث درباره آینده 
بازی های وب 3.0

»آنجلا دالتون«، مدیرعامل »سیگتوم گروث کپیتال« )Signum Growth Capital( و 
برگزارکننده بخش بازی های بلاکچینی در همایش گیمزبیت 2023 است. در این همایش که در ماه 

می برگزار شد، مدیران برتر بازی های وب 3.0 در لس آنجلس با یکدیگر دیدار کردند. 

GamesBeatSummit
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سکوی تبادل تترلند به مناسبت ششمین سال فعالیتش از نسخه جدید 
وب سایت و اپلیکیشن و همچنین گزارش سال  1401 رونمایی  کرد. تترلند 
با ارائه گــزارش فعالیت در قالب گزارش ســال ســعی دارد که چالش های 
اکوسیســتم های رمــزارزی بــه درســتی دیــده شــود  و قانــون گــذاران و 
تصمیم گیران دید بهتری به این پدیده دیجیتال جهانی داشــته باشند 

همچنین کاربران با چالش ها، روندها و فرایند های آن  ها آشنا شوند.

شــقایق محمدی، طراح محصول تترلند با اشاره به افزایش  ارتقای سرعت 
سایت به 
سه برابر گذشته

قابلیت های اپلیکیشــن تترلند گفت: »طی زمان، تترلند به 
خواسته ها و نیاز های کاربرانش گوش داده و گسترده تر شده 
و روز به روز بــر خدمات و قابلیت هایش اضافه کرده اســت. 
ایــن نیــاز باعــث شــد کــه ســفرنامه کاربــر و کاربردپذیــری 
محصول را بهبود بدهیــم.« او ادامه داد: »بهار ســال 1401 
تحقیقات ما شروع شــد، همزمان با برنامه ریزی تحقیقات 
دربــاره کاربــران را آغــاز کردیــم و تمــام داده هــا را اســتخراج و دســته بندی کردیــم و نیــاز و 

خواسته های کاربران به صورت کامل بررسی شد. بعد از 
ارائه راه حل نهایی، اینترفیس جدید پیاده ســازی و پروژه 

به تیم توسعه دهنده تحویل داده شد.«
محمدی ادامــه داد: »بــرای بررســی محصول بــه تحقیقات 
میدانی نیاز داشــتیم، و برای انجام این کار تست و مصاحبه 
انجــام دادیــم و در نهایــت با دســته بندی و تحلیــل دیتاهای 
مجموعه به بررسی گزارشــات امور کاربران به بهترین راه حل 
رســیدیم. نکته جالب در مورد محصول ما این است که این 
محصــول قابــل گســترش اســت و بــا اضافه شــدن فیچر ها 
محصــول پیچیــده نمی شــود و کاربر مســیر مناســب را طی 

می کند.«
طراح محصول تترلند گفت: »با اینکه قابلیت تبدیل سریع 
را قبــلاً اضافــه کــرده بودیــم دسترســی به آن بیشــتر شــده و 
بهبود یافته است. تترلند یک سرویس مالی است و یکی از 
اهمیت های ســرویس مالی، کارمزد کم است که تترلند برای 

پوست اندازی تترلند
رونمایی از نسخه جدید وب سایت و اپلیکیشن سکوی تبادل تترلند 

به مناسبت ۵ سالگی این کسب وکار
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فلسفه و روش تصمیم گیری خطرناک 
سم بنکمن فرید چه بود که باعث ورشکستگی 

اف تی ایکس شد

درِ پشتی سیستم 
حسابداری!
فرض کنید این بازی را جلوی شما بگذارند: با تصمیمی که می گیرید 51 درصد امکان دارد که یک 
کره زمین دیگر در جایی دیگر به وجــود آید؛ 49 درصد امــکان دارد که همین کره زمین فعلی هم 
نابود شود. یعنی یا دوبرابر یا هیچ! آیا حاضرید آن بازی را انجام دهید؟ اکثریت قریب به اتفاق ما 
چنین ریسکی را حتی برای یک بار هم نمی پذیریم. اصلاً از نظر اخلاقی هم نادرست و بی رحمانه 
است وارد بازی ای شویم که در آن به احتمال 49 درصد تمدن بشری از میان برود و در برابر آن به 
احتمال 51 درصد ارزش تمدن مان دوبرابر شود. این ضرورتاً شبیه به یک بازی شیر یا خط است.

با وجود این، در مارس 2022، وقتی »تایلر کاون« در پادکست خود از سم بنکمن فرید چنین سؤالی 
پرسید، او پاسخ داد که مایل است این بازی را انجام دهد و حتی آن را بارها و بارها ادامه دهد. کاون 
از او پرسید که آیا حاضر است با بازی متوالی شیر یا خط، بر سر دوبرابر شدن یا هیچ شدن بازی کند 
یا خیر. سم بنکمن فرید پاسخ داد که او مایل است این کار را انجام دهد، زیرا احتمال دارد این بازی 

شیر یا خط دستاوردی با ارزش بسیار بالا برایش داشته باشد.
گوش دادن به این پادکست نشان می دهد که فلسفه تصمیم گیری سم بنکمن فرید که پرخطر 
است و در عین حال احتمال پاداش زیادی دارد، همان چیزی است که ثروت زیادی برای او فراهم 
کرده، ولی در عین  حال موقعیت او را شکننده نیز کرده است. ثروت او در اوج خود 2۶ میلیارد دلار 
ارزش داشت. او پســر طلایی رمزارز بود و با اســتفاده از لابی گری، کمک مالی به شخصیت های 
برجســته سیاســی، انجام مصاحبه های مهم و نجات پروژه هــای رمزنگاری شکســت خورده به 
اینجا رسیده بود. به او لقب جی پی مورگان رمزارز داده بودند. فلسفه ای که سم بنکمن فرید برای 

تصمیم گیری داشت، برایش کارساز بود، اما زمانی فرارسید که این فلسفه شکست خورد.

اف تی ایکس )FTX( در 11 نوامبر به همراه 130 نهاد دیگری که با آن  مروری سریع بر 
یک فروپاشی 
دهشتناک

صرافی مرتبط بودند، اعلام ورشکستگی کرد. این پرونده نشان 
می داد که شرط  بندی ها و معاملات مشکوکی انجام شده است. 
به همین دلیل، هم در بورس ایالات متحده آمریکا و هم در دولت 
فدرال، برای بررســی کلاهبرداری های محتمــل، تحقیقاتی آغاز 
شد.ســم بنکمن فریــد کــه مســئولیت بخشــی از ایــن پرونــده 
ورشکســتگی را بر عهده داشــت، از ســمت مدیرعاملی صرافی 
استعفا داد. ثروت او در اف تی ایکس و نهادهای مرتبط با آن به نزدیک صفر رسید و شانس سکه 
شیر یا خطش از بین رفت. سم بنکمن فرید که امپراتوری مالی اش در حال فروپاشی بود، در یک 
توییت نوشت: »من نابود شدم... برچسب گذاری داخلی ناقص از حساب های صرافی موجب 
شد که من به میزان قابل  توجهی از حاشیه سود کاربران بی اطلاع باشم.« آن بخش از توضیح سم 
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عکس: پریا امیرحاجلو
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ســــــال سوم
اردیبهشت 
1 4 0 2

همان طور که می دانیــد ظهور فناوری بلاکچین 
به تغییــر و تحول در بســیاری از حوزه ها منجر 
و صندوق هــای  ســرمایه گذاری  حــوزه  اســت.  شــده 
سرمایه گذاری قاعدتاً از این امر مستثنی نیستند. تأثیری 
که این فناوری بــر این حوزه گذاشــته، چیســت؟ آینده این 

حوزه در چه مسیری قرار گرفته است؟
کاری که شــبکه های اجتماعی ماننــد اینســتاگرام و توییتر 
بــا کل صنعــت رســانه کردنــد، ایــن بــود کــه این صنعــت را 
شخصی ســازی کردنــد. قبــلاً همــه مــرم یــک صفحــه خبر 
را بــاز می کردنــد و همگــی یــک مطلــب را می خواندنــد، 
امــا ایــن شــبکه ها کاری کردند کــه افــراد بتواننــد مطلب یا 
محتوایــی را کــه می خواهنــد، بخواننــد یــا تماشــا کننــد و 
صفحــه جســت وجوی افــراد بــا هــم متفــاوت اســت؛ زیــرا 
سوشــال مدیا قابلیــت برنامه نویســی را بــه صنعت رســانه 
افزود و برنامه هایی توســعه داده شــد که افراد متناســب با 
شخصیت شان محتوایی را که دوست دارند، نگاه می کنند.

قراردادهــای هوشــمند نیــز همیــن کار را بــا حــوزه مدیریت 
دارایی می کنند و قابلیت برنامه نویســی را بــه آن افزوده اند 
و توســعه دهنده ها مشــغول توســعه پروتکل و برنامه هایی 
هســتند کــه می تواننــد صنعــت مدیریــت دارایــی را 
شخصی سازی کنند و تنوع سرویس های صنعت مدیریت 

دارایی را به شدت افزایش دهند.
مــا بــر ایــن بــاور هســتیم کــه ایــن قراردادهــای هوشــمند 
می تواننــد صندوق های شــخصی، یعنــی صندوق هایی که 
بــا شــخصیت و ریســک پذیری افــراد متناســب هســتند، 

ایجاد کنند.
قراردادهــای هوشــمند می تواننــد حــوزه ســرمایه گذاری را 
به ســمتی ببرنــد که یــک شــرکت مدیریــت دارایی بســیار 
ســاده تر از گذشــته به  جای تمرکز بر یک صندوق و بازدهی 
بالای آن، صندوق های مختلف متناســب با ریسک پذیری 
و شــخصیت های متفاوت افراد ایجاد کند. ما در بینوست 
باور داریم قراردادهای هوشمند می توانند این انقلاب را در 

صنعت مدیریت دارایی ایجاد کنند.

گفت وگو 
با سجاد باقری 
آذر، مدیر 
سرمایه گذاری 
بینوست

ســجاد باقری آذر متولد 1377 و دانشجوی کارشناسی رشته مهندســی برق، گرایش کنترل در دانشگاه خواجه 
 نصیرالدین طوسی است. او قبل از پیوستن به مجموعه بینوست در حوزه فارکس فعالیت می کرد و معامله گر فارکس 
بود. باقری در خرداد 1400 به عنوان یک معامله گر رمزارز به بینوســت پیوســت، اما پس از مدتی در بخش تحلیل فاندامنتال 
رمزارزها مشغول شد. اما این نقطه توقف باقری در مجموعه بینوست نبود. او با ارتقای مهارت و دانش خود توانست اعتماد 

این مجموعه را به دست آورد و پس از یک سال و چند ماه به عنوان مدیر سرمایه گذاری بینوست منصوب شود.

همنشینی جذاب 
هوش مصنوعی 
با دنیای غیرمتمرکز
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احسان
مطلبی

مدیرعامل 
سرمایکس

چرا نیاز داریم در کنار هم باشیم و رقابت ها را در مراودات 
اکوسیستمی لحاظ  نکنیم؟

اکوسیستم رمزارز
و بایدهایش

مــن فکــر می کنــم در حــال  جزایری که باید 
در کنار هم قرار 
گیرند

حاضر اکوسیســتم رمزارز 
به چند جزیره تبدیل شده؛ 
جزایری که هر کدام ســعی 
دارند اهــداف خودشــان را 
محقق و در حوزه خاصی از 
بــازار، ســهم خواهی کنند، 
اما من به عنــوان یکی از فعالان این حوزه بــر این باورم که 
هر رویداد مثبتی که در این اکوسیستم به وقوع بپیوندد، 
چه به لحاظ پلتفرمی، اجتماع یا موارد دیگر، به نفع تمام 
فعــالان ایــن حــوزه خواهــد بــود. به عنــوان مثــال، بهبود 
قانون گــذاری، همــه مــا را منتفــع خواهــد کــرد، مگــر در 
مــواردی کــه ناگزیــر از انحصــار در برنــد خاصی باشــیم؛ 
بنابراین شخصاً از رویکردهای تعاملی استقبال می کنم.

حوزه رمزارز از حساســیت   لزوم تدوین یک 
دستورالعمل 
روشن از سوی 
نهادهای نظارتی

ویــژه ای برخــوردار اســت. 
مشــکلات ایــن حــوزه، هم 
هــم  و  اســت  داخلــی 
خارجــی. کشــور آمریــکا 
برخــی اشــخاص حقیقــی 
فعــال در زمینــه رمــزارز در 
ایران را بــه بهانه هایــی از قبیــل پول شــویی، تحریم کرده 
اســت. ما در لبه این مرز قرار گرفته ایــم؛ یعنی هر لحظه 
امکان دارد برچسب پول شویی چه از خارج و چه از داخل 
کشــور بــه فعــالان رمــزارز زده شــود. در نتیجــه رویکــرد 
قانون گــذار نســبت به این حــوزه باید بســیار حســاس و 
غیرعلنی باشد. پیش از این هم، این موضوع را با یکی از 
مدیران فتا مطرح کرده ام که در صورت صدور مجوز علنی 
بــرای اشــخاص و ســازمان های تأییدشــده در ایــران، 

سازمان های آمریکایی این شرکت ها را تحریم می کنند. 
چندی پیش نام سرمایکس و چند پلتفرم ایرانی دیگر در 
روزنامه رویترز با اتهام پول شویی بین المللی منتشر شد. 
از وقتی بایننس، تمام کیف  پول های ایرانی را در فهرست 
تحریــم گذاشــت، کوچک تریــن تراکنــش از پلتفرم هــای 
ایرانی با مسدود شدن موجودی مواجه شد. از آنجایی که 
تعداد سازمان های بزرگ، رســمی و فعال در حوزه رمزارز 
ایرانی در بهترین حالت، کمتر از صد شرکت است، لزوم 
تدوین یک دستورالعمل روشن از سوی نهادهای نظارتی 
و حتی انتصــاب مدیران مــورد تأییــد این نهادهــا، بدون 
آنکه اعلام رســمی صورت بگیــرد، به بقای فعــالان حوزه 

کریپتو کمک شایانی خواهد کرد.

حــوزه  حــال حاضــر  در  دو سال آینده و 
تغییر در زندگی 
ایرانیان

متــاورس از جذابیــت و 
پتانســیل بســیار زیــادی 
برخوردار شــده است. این 
حوزه در ایران هم می تواند 
بسیار مورد اســتقبال قرار 
بگیــرد. به تدریــج و البتــه 
ناگزیــر، ســازمان های ایرانی هــم به حــوزه متــاورس وارد 
خواهند شد. پیش بینی من آن است که حداکثر طی دو 
ســال آینــده بســیاری از فناوری هــای حــوزه بلاکچین به 
زندگی ما ایرانیان  راه پیدا خواهد کرد. در حال حاضر، اگر 
بانک مرکزی نسبت به برخی پرداخت ها در زمینه رمزارز 
از حساســیت خــود بکاهــد و بیشــتر بــر قابلیت های آن 
تمرکــز کنــد، می تواند راهگشــای بســیاری از مشــکلات 
باشــد. روشــن اســت کــه یکــی از دلایــل اقبــال عمومــی 
ســرمایه گذاران به ورود در حوزه کســب دارایی رمزارزی، 
حفظ و افزایش دارایی ها، ناشی از تورم و نوسانات نرخ ارز 

بوده است 
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چهرهماه
درست است که حوزه تبادل به نسبت دیگر حوزه های مرتبط با بازار رمزارزها و فناوری بلاکچین در ایران رشد بسیار بیشتری داشته 
و عملا این روزها اکوسیستم کسب وکاری این حوزه در داخل کشور محدود به آن هاست اما تنوع این کسب وکارها در نوع 
خود جالب توجه است. صرافی ارز دیجیتال آبان تتر یکی از این کسب وکارهاست که در سال های اخیر رشد خوبی داشته است. 

چهره ماه این شماره درباره این کسب وکار به ما گفته است.

مریم سعیدپور
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فرهاد فلاح، 
قائم مقام 
صرافی آبان تتر 
از اکوسیستم 
رمزارز ایران 
می گوید

هرکسی 
ساز خودش را می زند!

فرهاد فلاح متولد ۱3۶۹ و فارغ التحصیل رشته مخابرات برق است. او مدتی در حوزه نورال نتورک فعالیت می کرد و 
در سال ۱3۹۶ با سرمایه گذاری شخصی با حوزه رمزارزها آشنا شد. نورال نتورک شبکه عصبی مصنوعی و بخشی از هوش 

مصنوعی است. قبل از راه اندازی آبان تتر در سال ۱3۹4، او در بخش تبلیغات دیجیتال یک شرکت آی تی به نام »ادپلی«، 
مشغول بود. ادپلی، شرکتی بود که تبلیغات ویدئویی را در اپلیکیشن ها راه اندازی کرد. سهام داران ادپلی قصد داشتند 

بخشی از سرمایه خود را در یک حوزه سرمایه گذاری کنند و حوزه رمزارزها برای آنها بسیار جذاب بود و آینده روشنی برای این 
حوزه می دیدند. به این ترتیب بود که شرکت آبان تتر فعالیت خود را از سال ۱3۹۷ آغاز کرد.

 سال ۱۳۹7 یک سال کلیدی برای سیستم رمزارز 
بود. بازار به نحوی تغییر کرد و یک پارادایم  شیفت 
در آن رخ داد. بازیگران جدیدی وارد این حوزه شدند و بازار از آن 
شکل نسبتاً سنتی خود فاصله گرفت و بیرون آمد. کاربران و 
اکوسیستم متوجه شدند که می توان در این حوزه کسب وکار 
واقعی داشت. اگر بخواهید سال ۱۳۹7 را مبنای سال های بعد 
قرار دهید، فضای اکوسیستم را در آن سال چگونه می دانید؟ و 
اگــر ســال ۱۳۹7 را بــا امــروز مقایســه کنید، بــه نظر شــما این 
اکوسیستم چقدر تغییر کرده و چقدر از این تغییرات روبه جلو 

بوده است؟
در سال 139۷ کسانی که به این اکوسیستم وارد می شدند، 
افرادی بســیار جوان بودنــد که مباحــث مربوط بــه فناوری 
برایشــان جالب بود. برای برخــی دیگر این فضــا مانند گلد 
کوئست بود و فکر می کردند سرشــان کلاه می رود. در واقع 
اطلاعات چندانی در مورد این فضا وجود نداشت. بسیاری 
از این فضــا ترس داشــتند. بــا اینکــه بیت کوین بــه 18 هزار 
دلار رسیده و رشد زیادی کرده بود، اما بسیاری از مردم فکر 
می کردند رمزارز یک کلاهبرداری جدید اســت. اما در حال 
حاضر فضا شناخته شــده اســت و فکــر می کنــم 10 درصد 
ایرانی ها حداقل یک  بار خریدوفروش رمزارز را امتحان کرده 

و با آن آشنا هستند.
در آن زمــان کار کــردن در فضــای صرافی های ایرانی بســیار 
دشــوار بود، زیرا صرافی های خارجی ســخت نمی گرفتند و 

 آبان تتــر چگونــه راه انــدازی شــد و بــه اینجــا 
رسید؟

ما، بنیان گذاران شرکت به رشد این حوزه بسیار امیدوار 
بودیم و حتــی ســرمایه گذار اصلی شــرکت معتقد بود 
بیت کویــن در آینده به یک میلیون دلار خواهد رســید. 
وقتی تصمیم گرفتیم بیت کوین بخریم، متوجه شدیم 
قیمــت آن در ایــران 25 درصد با قیمــت جهانی تفاوت 
دارد. در آن زمان بازیگران این حوزه محدود بودند. آنها 
این رمــزارز را از پلتفرم های خارجی می خریدنــد و 20 تا 
25 درصد بیشتر از قیمت جهانی می فروختند. در آن 
زمان ایده کلی آبان تتر به ذهن بنیان گذاران خطور کرد. 
با خود فکر کردیم اگر بیت کوین رشــد کنــد و خریداران 
آن در ایران زیاد شوند، دیگر نباید با این اختلاف قیمت 
به فروش برسد، بلکه مردم ایران هم باید بتوانند آن را با 
قیمت جهانی خریداری کنند. پــس به نظرمان آمد که 
این فرصت یک موقعیت کســب وکاری خوب اســت و 
می توانیم این خلأ را در بازار پوشش دهیم. این گونه بود 
که آبان تتر در سال 139۷ شکل گرفت. بنیان گذار اصلی 
رضا شوهانی بود. حجم مبادلات در سال اول بسیار کم 
بود و در آن زمان کل بازار تتر توسط افراد انگشت شماری 
اداره می شد، اما با ورود شــرکت های جدید و رقیب، آن 
بازیگران عملاً حذف شدند، زیرا صرافی ها همان کار را با 

هزینه کمتر انجام می دادند.
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بیت کوین هم ایراداتی دارد و ما نمی توانیم  آینده آن را درست 
پیش بینی کنیم. سیستم رمزنگاری بیت کوین sha25۶  است 
و اگر جامعه توسعه دهندگان آن به موقع آن را بهبود نبخشند 
و کامپیوترهای کوانتومی بیایند، ممکن است بلوک بیت کوین 
شکسته شود و پروژه بیت کوین شکست بخورد. در واقع در 
این صورت بیت کوین جزء مهم ترین کوین هایی می شود که 
می میرد. همان طور که ایــن اتفاق برای اینترنت هــم رخ داد. 
برخی از اولین شــرکت هایی کــه وارد حوزه اینترنت شــدند؛ 
یا از بین رفته اند یا مانند ســابق بزرگ نیستند، اما اینترنت 
کماکان راه خود را ادامه می دهد. مرگ یا سقوط شرکت های 
اینترنتی بزرگ جهان به نابودی صنعت اینترنت منجر نشد. 
بنابراین ما کوین ها را اضافه کردیم، زیرا همان طور که گفتید 
یک کامیونیتی پشــت این کوین ها بود که اجــازه نمی دادند 

به راحتی بمیرد.

 در حال حاضر تعداد کاربران آبان تتر چقدر است؟
۷00 هزار کاربر فعال داریم.

 غیر از تبادل، چه سرویس هایی ارائه می دهید؟ در 
مورد برنامه های توسعه آبان تتر بگویید.

کلیت محصولی که همیشــه ارائــه می دادیم، صرافــی بوده 
اســت. در بــازه ای تب وتــاب مبادله بــالا رفتــه بــود و به قدری 
اوپریشن داشتیم که به پرورش ایده های دیگر نمی رسیدیم. 
به همین دلیــل، هم آبان تتــر و هم ســایر شــرکت های بزرگ 
وقت چندانی برای افزودن سرویس های دیگر نداشتند. اما 
در سال های 1400 و 1401 به دنبال طرح های دیگر بودیم. برای 
مثال می خواستیم به ســراغ ان اف تی برویم، اما تیم تحقیق 
و توسعه ما همیشــه هشــدار می داد که دو ماه بعد از اینکه 
تب ان اف تی در دنیا خوابید، ان اف تی در ایران پرطرفدار شد. 
یعنی ما دو ماه از دنیا عقب بودیم. تیم تحقیق و توســعه ما 
هشــدار می داد که ان اف تی به مرگ خود نزدیک اســت و در 
حال حاضر برای افزودن آن دیر است. به همین دلیل به سراغ 

ان اف تی نرفتیم.
آبان تتر به دنبال ساده کردن مبادلات ایرانیان است. دسترسی 
کاربران ایرانی به هر چیزی در دنیا دشوار است؛ بنابراین لزوماً 
نمی خواهیــم در حــوزه رمــزارز بمانیــم و ســعی خواهیم کرد 
مواردی را اضافه کنیم که دسترسی ایرانی ها به آنها سخت تر 

است.
در بسیاری از موارد نیز قانون جلوی کار ما را گرفته است. زمانی 
به دنبال ارائه سهام  جهانی در آبان تتر بودیم، اما قانون به ما 
اجازه نداد. زیرســاخت آن را نیز آماده کردیــم، اما هیچ وقت 

نتوانستیم این کار را انجام دهیم.
به طور خلاصه در تلاشیم مواردی را که در حوزه رمزارز نیست، 
اما دسترسی ایرانی ها به آنها سخت است، به آبان تتر اضافه 
کنیم. به علاوه سعی می کنیم مواردی را که در حوزه رمزارزها 
هستند و باز هم دسترسی ایرانی ها به آنها راحت نیست، به 

آبان تتر بیفزاییم. برای مثال استیکینگ و لندینگ که چندان 
در ایران جا نیفتاده اند، از مواردی هستند که قصد داریم به 
آبان تتر اضافه کنیم. در حال حاضر صرافی های بسیار کمی 
این ویژگی را دارند. به علاوه قصد داریم روی کپی تریدینگ هم 
کار کنیم. شرکت های بسیار کوچکی در حوزه کپی تریدینگ 
شکل گرفته اند، اما قدرت و کاربر کافی ندارند، زیرا نمی توانند 

به عنوان یک شرکت کوچک تحریم ها را دور بزنند.

 چیــزی کــه به عنــوان کامیونیتــی رمــزارز در ایــران 
بــه  رســیدن  و  بلــوغ  تــا  چقــدر  می بینیــم، 
کامیونیتی های جهانی فاصله دارد؟ برآورد شــما از کامیونیتی 

رمزارز در ایران چیست؟
واقعیت این است که اگر درصد افرادی را که در ایران از رمزارز 
استفاده می کنند با جهان مقایسه کنیم، متوجه می شویم 
فرق چندانی در این مورد با دنیا نداریم، اما به نظر می رســد 
هنوز کامیونیتــی در ایران شــکل نگرفته اســت. کامیونیتی 
آن طور که بایدوشاید در ایران شکل نگرفته است؛ جامعه ای 

که کارکرد داشته باشد و توسعه یابد.
ما سال گذشته سعی کردیم به کامیونیتی افرادی که به این 
حوزه علاقه مند بودند، کمک کنیم. بدین شــکل که سعی 
کردیم یکسری برنامه های آموزشی و مسابقات برای افرادی 
که در حــوزه رمزارز ایــده دارند، برگزار کنیم و می خواســتیم 
این افــراد را پیــدا کــرده و بشناســیم و دور هم جمــع کنیم. 
می دانم شرکت های دیگر هم با انجام کارهای مشابه سعی 
کرده اند افراد علاقه مند به این حــوزه را دور هم جمع کنند، 
اما هیچ وقت ندیدیم کامیونیتی با تعریف درست آن شکل 
بگیرد. تلاش های ســال گذشــته ما هم چندان خوب پیش 
نرفت، زیرا با ســقوط رمزارزها مواجه شــدیم و این موضوع 
به نقطه عطف بســیاری از شرکت ها تبدیل شــد. بسیاری 
از افــراد از فضــای رمــزارز دور شــدند. به طــور خلاصــه مــن 
کامیونیتــی خاصــی در این حــوزه در ایــران ندیــدم. از آنجا 
که قانونی هم در ایــن حوزه وجود ندارد، اجــازه این کار داده 
نمی شــود. بــرای مثــال انتظــار داشــتیم صرافی هــا در یک 
نمایشــگاه خاص شــرکت کنند و بتوان از طریق این دست 
نمایشگاه ها یک کامیونیتی ساخت، ولی قوه قضائیه مجوز 
نیمی از شرکت ها را باطل کرد و این شرکت ها نتوانستند در 
آن نمایشگاه حضور یابند. به طور کلی همواره از نظر قانونی 
برای برگزاری نمایشــگاه و جمع کردن فعالان حوزه مشکل 

وجود داشته است.

 در گذشته افراد معتقد بودند در حوزه رمزارز نباید 
صحبــت از کامیونیتــی داخلــی و خارجــی کــرد و 
کامیونیتی فقط خارجی است و تا وقتی بایننس هست، خرید 
بیت کوین از صرافی داخلی معنایی ندارد. این افراد معتقد بودند 
چیزی در داخل شکل نخواهد گرفت. تمام تلاش ما در مجموعه 
راه کار این بوده که بگوییم کامیونیتی و اکوسیستم زمانی شکل 

خود بیت کوین 
هم ایراداتی دارد 
و ما نمی توانیم  
آینده آن را درست 

پیش بینی 
کنیم. سیستم 

رمزنگاری 
بیت کوین 

sha2۵6  است 
و اگر جامعه 

توسعه دهندگان 
آن به موقع آن را 

بهبود نبخشند و 
کامپیوترهای 

کوانتومی 
بیایند، ممکن 

است بلوک 
بیت کوین 

شکسته شود و 
پروژه بیت کوین 

شکست بخورد
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می گیرد که کسب وکار داشته باشید. حالا احساس می کنم این 
اکوسیســتم به یک بلوغ ابتدایی رســیده اســت. نکته اول این 
است که اکوسیستم به معنی من و شما و چند نفر دیگر نیست، 
بلکه اکوسیســتم وقتی شــکل می گیــرد که بتــوان مثــلاً از 2۰۰ 
کســب وکار در آن نام برد و به علاوه آنها چند ده هزار نیروی کار 
داشته باشند. برآورد من از یک سال گذشته این است که به این 
نقطه ابتدایی رســیده ایم، امــا هنــوز چالش هایی وجــود دارد. 
همچنــان نگاه مشــکوک بــه یکدیگــر وجــود دارد. با ایــن حال 
بسیاری از کسب وکارها وارد فاز B2B وB2C  با یکدیگر می شوند. 
با این مقدمه یک اکوسیستم بالغ در حوزه رمزارز و بلاکچین از 

نظر شما چه ویژگی هایی باید داشته باشد؟
یکی از مهم ترین ویژگی ها این است که وقتی افراد می خواهند 
یک صنف یا اکوسیســتم تشــکیل دهند، بایــد رقابت های 
خود را در یک فضای خاص کنــار بگذارند. واقعیتش من آن 
نقطه ابتدایی را هم نمی بینم. وقتی اتفاقی می افتد، ابتدا باید 
صرافی ها دور هم جمع شوند و با هم صحبت کنند و تصمیم 
مشترکی بگیرند. این مسئله عمدتاً نشان دهنده شکل گیری 
یک کامیونیتی اســت. کامیونیتی وقتی شــکل می گیرد که 
فعالان آن با هم در ارتباط باشند. اما این ارتباط در جامعه ما 
وجود ندارد. هر صرافی تصمیم خود را می گیرد و هر کســی 

ساز خودش را می زند.

نکته دوم رویدادها هستند. بخشی از شکل گیری کامیونیتی، 
برگزاری یکسری رویداد است. در یک رویداد همه باید حضور 
داشــته باشــند. اگر رویــدادی بــرای کل فعــالان حــوزه برگزار 

می شود، نباید برای حضور در آن فیلتری قرار داد.
نکته دیگر رسانه است. باید رسانه ای باشد که از کسب وکارها 

تغذیه و به آنها کمک کند.
ما نه قانون و نه اتحاد داریم تا بتوانیم رویدادی برگزار کنیم و 
در آن نوآوری ها را نمایش دهیم. زیرا شرکت های بزرگ کم کم 
کرخت می شــوند و ایده های بزرگ در شــرکت های کوچک و 
استارتاپ ها نهفته اند، اما این دو هیچ وقت با همدیگر یکجا 

قرار نمی گیرند تا از ایده های یکدیگر بهره ببرند.
این ویژگی ها مواردی اســت که برای شــکل گیری کامیونیتی 
لازم هستند. انجمن فین تک در تلاش است تا به مرور تحرکی 
ایجاد کند و رمزارزی هــا را کنار هم جمع کند. کســب وکارها 
می توانند زیر پرچم انجمن فین تک مکالمات خود را انجام 
دهند یا می توان انجمن کسب وکارهای بلاکچینی راه انداخت 

و آن انجمن مستقلاً کارهای خود را انجام دهد.

 حرف شما کاملاً درســت است. فکر می کنید در 
حال حاضر اوضاع رگولاتوری و سیاســت گذاری 
چگونه است؟ می دانم که همه ناراضی هستند، اما از ذهنیتی 
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که معتقد بود نمی توان این فضا را رگوله کرد، گذشــته ایم. در 
آمریکا این حوزه به سختی در حال رگوله شدن است و با ابزار 
جریمــه هــر کســی را کــه خطــا کنــد، تنبیــه می کننــد، ولــی 
کسب وکار را برای پیشگیری از مشکل تعطیل نمی کنند. اما 
رویکرد رگولاتور در ایران بدین  صورت است که برای پیشگیری 
از کلاهبرداری یا هرگونه مشکل دیگر، کسب وکارها را تعطیل 
می کند. در یک سال گذشته با تلاش های کج دار و مریزی که 
انجام شده، نگاه سیاســت گذار کمی تغییر کرده و به این باور 
رسیده که این فضا نیامده تا از بین برود و نمی توان آن را از بین 
برد؛ زیرا نهایتاً کســب وکارها به شــکل زیرزمینی به فعالیت 
خــود ادامــه می دهنــد. تحلیــل شــما از رگولاتــوری و 
سیاســت گذاری در این فضا چیســت؟ مــا در چــه مرحله ای 
هســتیم؟ خطاهــای سیاســت گذاران چــه بــوده اســت؟ چــه 
دستاوردی تاکنون داشته ایم و به نظر شما ادامه این مسیر را 

باید چگونه طی کرد؟
سیاست گذاری که فاجعه اســت. صحبت های شما با نگاه 
به کســب وکارها بود. من می خواهم از ســمت مــردم به این 
قضیه نگاه کنم. وقتی قانونی وجود ندارد، مردم هم متضرر 
می شوند؛ زیرا حجم فیشینگ در این بازار بالا می رود. برای 
مثال قانون گذاشــته اند که صرافی ها حــق ندارند تبلیغاتی 
انجــام دهنــد کــه در راســتای توســعه رمــزارز باشــد. اگر من 
آموزش ندهم، نمی توان کاربــران را از ناآگاهــی درآورد و کاربر 
فریــب می خــورد و پولــش را از دســت می دهــد و قانون گذار 
باید برود دنبال پول کاربر بگــردد. این 
مســئله هم بــرای کســب وکار و هم 
برای کاربر فاجعه است. کاربری که 
با حوزه آشــنا نیست، ضرر می کند 
و کاربری که آموزش دیده و با محیط 
آشناست، بسیار کمتر به مشکل 
می خــورد. وقتــی اجــازه 
آموزش داده نمی شود 
و کانال هــای عمومــی 
بســته اند،  هــم  را 
مجبوریــم از طریق 
اینســتاگرام تبلیغ 
کنیم که آن هم فیلتر 
اســت. یعنی رگولاتور 
کامیونیتی ما را محدود 

می کند.
نکتــه دیگــر ایــن اســت کــه 
فــرار   قانون گــذاری  عــدم 
افــراد کلاهبــردار را راحت تر 
می کنــد. اگــر قانونــی بــود 
رســمی  کســب وکارها  و 
می شدند، فرار به این راحتی 
نبود. بــه عبــارت دیگر عدم 

رگولاتوری هم برای کاربران و هم برای کسب وکارها فاجعه بار 
اســت. برای خود دولت هم هزینه بر شــده اســت. نیروهای 
بســیاری را باید به کار گیرند تا دزدی هــا را پیگیری کنند. اگر 
قانون گــذاری کننــد، هزینــه اش از به کارگیری ایــن همه نیرو 
و پیگیــری ایــن دزدی هــا کمتــر اســت، امــا راه حل همیشــه 

تعطیل کردن کسب وکار است.
خود سیستم هم نسبت به رمزارز آگاهی ندارد. برای مثال ما 
کسب وکاری هستیم که با عموم سروکار داریم و مردم واریز و 
برداشت های ریالی خود را در پلتفرم ما انجام می دهند. نکته 
قابل توجه این اســت که احتمال دارد بخشــی از این پول ها 
فیشینگی باشد و به خاطر این پول های فیشینگی، کسب وکار 
و درگاه ما را می بندند؛ در حالی که شــخص فیشــینگی باید 
ردگیری شــود. این اتفاق بــرای کســب و کارهای غیر رمز ارزی 
هم می افتد، اما چون سیســتم برای آنها قانون گذاری کرده، 
واریزهــای فیشــینگی هیــچ گاه بــه بســتن درگاه یا حســاب 
آن کســب و کار منجــر نمی شــود و این بخشــی اســت که به 

کسب وکار آسیب می زند.
مضاف بر اینها، مشــکل بســیار بــزرگ عــدم قانون گــذاری، 
مواجهه با رفتارهای شخصی و سلیقه ای کارمندان فتاست. 
برخی از این کارمندان بر اساس سلیقه رفتار می کنند و دستور 

می دهند.

 مســئله دیگــری کــه وجــود دارد، بحــث آمــوزش 
رگولاتور اســت. رگولاتور در ایران بایــد اول آموزش 
ببیند تا بعد از او مطالبه داشت. یعنی قبل از اینکه به او بگوییم 
استارتاپ را تعطیل نکن، باید به او بگوییم استارتاپ چیست، 
چرا خوب است و منافعش برای تو چیست و چقدر شغل ایجاد 
می کند. در مرحله بعد باید به رگولاتور گفت که اگر من را درست 

رگوله کنی، جلوی کلاهبرداری را می گیرم.
مشکل فعلی این است که یکســری دیتا را به ما نمی دهند. 
اگر ایــن فضا رگوله شــده باشــد، مــا می توانیم با اســتفاده از 
یکســری APIهای خاص داده ها را تجمیع کنیم. برای مثال 
وقتی آمریــکا اعلام می کنــد یکســری از آدرس هــا مجرمانه 
هســتند، کســب وکارها با دسترســی های خاصی که دارند، 
آن آدرس ها را بلوکه می کنند. اما چنین چیزی در ایران و برای 
صرافی های ما وجود ندارد. اگر چنیــن داده ای برای ما وجود 
داشت، می دانســتیم چگونه رفتار کنیم، اما هیچ کمکی به 
کسب وکار نمی کنند و فقط دســتور می دهند. برای مثال در 
حال حاضر بانک ها اگر پولی به اشتباه به حسابی واریز کنند، 
آن حساب را بلوکه می کنند تا مسئله حل شود. البته در قانون 
جدید گفته اند نباید حسابی بلوکه شود. اما از طرف دیگر به 
ما می گویند اگر ظرف ۷2 ســاعت آن حساب را بلوکه نکنی، 
پول را خــودت باید پرداخت کنــی. یعنی بندهای متناقضی 
در قوانیــن وجــود دارد. اما اگر بــه ما دیتــا بدهند و مــا را جزء 
کسب وکارها در نظر بگیرند، کارمان برای شناسایی فیشینگ 

راحت تر می شود 

کامیونیتی 
وقتی شکل 

می گیرد که 
فعالان آن با 

هم در ارتباط 
باشند. اما این 

ارتباط در جامعه 
ما وجود ندارد. 

هر صرافی 
تصمیم خود 
را می گیرد و 

هر کسی ساز 
خودش را می زند
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جمشید 
عباسپور

مدیرعامل صرافی 
ز کوینینو رمزار

آنچه این روزها اکوسیستم رمزارز به آن نیاز دارد

بلوغ کسب وکار، بلوغ قانون گذار
شفافیت یکی از موارد مهمی است که برای بلوغ هر شرکتی 
که خدمــات مالــی ارائــه می دهــد، به خصوص اکوسیســتم 
رمــزارزی ایــران لازم و حیاتی اســت. همان طور کــه از مدیران 
توقع بلوغ وجــود دارد، از قانون گــذاران نیز انتظــار می رود به 
بلوغ برسند، اما بلوغ در قانون گذاری چگونه تجلی می یابد؟ 
دو سال  پیش در کشور ترکیه دو صرافی یک شبه سرمایه های 
مردم را به تاراج بردند و رفتند. مجموع سرمایه ای که به تاراج 
رفــت، بــه دو میلیــارد دلار می رســید. قانون گذار این کشــور 
می توانســت ســایر شــرکت ها را نیز به همین بهانه تعطیل 
کند، اما بــا »BTCTurk« که بزرگ ترین شــرکت رمزارزی در 
این کشور بود، جلسات سازنده و مفیدی برگزار کرد. قوانین 
رمزارزی کشور را به کمک آن شرکت بازنویسی کرد و فضای 
این کسب  وکارها را به بایدها و نبایدهای کاملاً قانونی پیوند زد 
و باعث شد آگاهی مردم بالاتر رود و به این ترتیب از اینکه این 
اتفاق دوباره در این کشور بیفتد،  جلوگیری کرد. در حقیقت 

این تهدید را به فرصت تبدیل کردند.
این رویکــرد در بیــن قانون گذاران مــا در ایــران وجود نــدارد و 
با اینکــه در فضــای تحریمی کشــور، رمــزارز می توانــد از هر 
لحاظ به دولت کمک کند، جای ســؤال دارد که چرا سریع تر 

قانون گذاری در این زمینه انجام نمی شود؟

در چنیــن شــرایطی مدیران  کسب وکارهای 
رمزارزی و یک 
مسیر مشخص

ارشــد و فعــالان ایــن فضــای 
کسب وکاری، تنها کاری که از 
دست شــان برمی آیــد، ایــن 
است که به صورت مستقل و 
جداگانه و جزیره ای فعالیت 
نکننــد، چراکــه ایــن روش 
مسیر درستی را به آنها نشان نخواهد داد. شرکت های مالی 
باید پشتوانه ای قوی داشته باشــند و تمامی ریسک مالی و 
ارزی ناشی از ماهیت کارشان را خود متحمل نشده و درصدی 
از آن را بایــد بــه مجموعه هــای دیگر یــا اصطلاحــاً مجموعه 
بالادســتی )یا لیکوئیدیتــی پرووایــدر(  انتقــال دهند. یعنی 
شرکت ها باید ال پی دیگری داشته باشند تا ریسک را به آنها 
منتقل کنند. نوســانات بــازار مالــی می تواند یک شــبه یک 
شــرکت بزرگ را نابود کند. من تبلیغاتی مبتنی بر پرداخت 
سودهای عجیب از یکسری شرکت های همکار را که می بینم، 
واقعاً تعجب می کنم که بر اساس چه استراتژی ای این گونه 
پیشنهادهای سرمایه گذاری را ارائه می دهند. بسیار ترسناک 
است. من البته اسمش را سودجویی نمی گذارم، اما آن روزی 

که نتوانند سرمایه مردم را تضمین کنند و برگردانند، چگونه 
می توانند مال باختگان را قانع کنند؟

چنین اتفاقاتی می تواند همان مسئله ای را که در بازار بورس 
روی داد، تکرار کند. آنجا همه چیز به شــکلی کاملاً قانونی و 
دولتی پیش می رفت، اما مجموعه اتفاقات سبب شد اعتماد 
مردم به این بازار از دســت برود. البته امیدوارم این اتفاق در 
بازار رمزارزی ایران رخ ندهد. چند بار تا مرز این اتفاق در کشور 
رفته ایم و کاربران پا پس کشیدند و قانع کردن دوباره کاربران  

و جلب اعتمادشان به این بازار واقعاً هزینه بر بوده است.
به گفته مدیرعامــل کوینینو، تمام صرافی هــا از هزینه گزاف 
جلــب اعتمــاد مجــدد کاربــران آگاه انــد و توصیــه می کنــد 
صرافی ها همواره همراه کاربران شــان بوده و پاســخگوی آنها 
باشند و معتقد است ارائه پشتیبانی و مشاوره خوب بهترین 

گزینه برای جلب اعتماد کاربران است.

در بازارهای مالی، کسب وکار  حساسیت 
نسبت به 
ایرانی ها مدام 
بالاتر می رود

شما عمدتاً یک واسط است؛ 
ایــن وســاطت یــا بیــن دو 
مشــتری یــا بیــن مشــتری و 
بالادســتی )ال پــی( مطــرح 
اســت. بــه همــان دلایــل 
مدیریت ریســک که مطرح 
کردم، در داخل کشور نمی توان به صورت مستقل و جداگانه 
فعالیت کرد، در سطوح بالاتر نیز همین طور است؛ یعنی کل 
بــازار مالی رمزارزی کشــور ایران نمی تواند مســتقل از ســایر 
کشــورها فعالیت کند و نمی تواند مفهوم مستقل داخلی و 
بومــی خــود را داشــته باشــد و نمی تــوان گفــت همــه 
کسب وکارهای ایرانی با هم در داخل کشور کار کنند و درها را 

ببندند. 
بازار مالی، مخصوصاً بازار کریپتو باید به بازار جهانی متصل 
باشــد، ولی بــرای ایــن اتصال مالــی تحریــم از ســمت خارج 
مشکل اساسی ای است که به ما اجازه نمی دهد به راحتی کار 
کنیم. هر  کدام از صرافی ها برای مقابله با تحریم ها به سختی 
یک راه هوشــمندانه پیدا کرده انــد تا با شــرکت های خارج از 
ایران کار کنند، با این حال متأسفانه هر روز محدودیت ها از 
طرف قانون گذاران خارجی بیشــتر می شود و حساسیت ها 
نســبت به ایران افزایــش می یابــد. افزایــش محدودیت ها و 
کاهش دسترسی ها در داخل ایران که دیگر نور علی نور است؛ 
بنابراین اتصال به کسب و کارهای مشــابه خارجی و داشتن 

ارتباطات خارج از ایران، جزء ضرورت هاست 



سازوکار
رمزارزها در حال ورود به حوزه های مختلف اقتصاد هســتند. از توســعه کاربردپذیری آنها گرفته تا پروژه هایی که به شکل 

تخصصی به دنبال حل مسائلی در دنیای واقعی هستند، این پیوند در حال تقویت است. اما این ورود نیازمند سازوکارها، زیرساخت ها 
و قوانینی است که هنوز بسیاری از آنها آن طور که باید توسعه پیدا نکرده اند. 
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 امروز شاهد توسعه فناوری بلاکچین و رمزارزها در 
حوزه بانک ها و بازار ســرمایه هستیم، چه چیزی 

این فناوری را برای بازارهای مالی جذاب کرده است؟
بعــد از اینکــه در ســال 2009 بیت کویــن و بلاکچیــن معرفی 
شــد، بازارهای مالی دنیا در زمینه کریپتو بیشتر به این فکر 
می کردنــد کــه قــرار اســت بحــث تبــادلات مالــی و پرداخت 
دچار تغییــر و تحول عمده شــود و به نوعی واســطه بانک ها 
در این میان از بین برود یا کاهــش یابد؛ در این زمینه فناوری 
بلاکچین جلوتر آمد و کارکردهایش را نشــان داد، اما تقریباً 
بعد از سال 2013 و به وجود آمدن اتریوم، بحث قراردادهای 
هوشمند با آن آغاز شد. دنیا متوجه شد که بلاکچین غیر از 
بحث انتقال همتابه همتایی که داشــت، می تواند از امکان 
هوشمندســازی هــم برخــوردار باشــد. در ســال 201۷ بحث 
آی ســی او ها )ICO( پیش آمد و اینکه می توانــد حوزه تأمین 
مالی را هم به نحوی دچار تغییرات عمده کند. تقریباً بعد از 
سال 2019 بازارهای مالی ســنتی دنیا اعم از نهادهای مالی، 
سرمایه گذاران، بانک ها و... مشاهده کردند که از زیرساخت 
بلاکچین و نوآوری فناوری می توانند در راســتای به روز کردن 
زیرساخت های خود چه استفاده هایی داشته باشند. به هر 
حال مدت ها هیچ اتفاق خاصی در زمینه فنــاوری این حوزه 
نیفتاده بود. به همین خاطر از سه، چهار سال پیش این بحث 
پیش آمد که خود بانک های مرکزی می توانند با مشــتریان 
و مردم ارتباط بگیرند. بانک های مرکزی جایگاه شــان به این 
شکل بود که کار سیاست گذاری  پولی مانند تعیین نرخ بهره 
را انجام می دادند و همچنین فیات را میان بانک های تجاری 
توزیع می کردنــد؛ فناوری این امــکان را به بانک هــای مرکزی 

داد تا به طور مستقیم با مشتری ارتباط بگیرند و »کیف پول« نزد بانک مرکزی باشد. این تغییر 
بسیار مهم و بزرگی در بستر پولی بود. بر اســاس گزارش ها بیش از 90 بانک مرکزی در دنیا این 
کار را تحت عنوان رگولیشــن بازار پولی انجام می دهند. سپس نهاد ســنتی بانکداری از ویژگی 
بلاکچین استفاده کرد تا بتواند راحت تر به مشتری دسترسی پیدا  کند و در این راستا قراردادهای 
هوشمندی بنویسد که پولش را هوشمند کند. بازار مالی سه ضلع داد؛ پولی، سرمایه ای و بیمه ای. 
نهاد بازار سرمایه هم در طول سه، چهار سال بر اساس تحقیقات توسعه بازاری که انجام شده 
بود، متوجه شــد تحول در بازار سرمایه چطور در حال رخ دادن اســت. مشاهده کردند موضوع 
توکنایز یعنی آنچه در سال 2013 اتفاق افتاد، در بحث تأمین مالی می تواند با یک تغییر عمده 

همراه باشد و با توکنایز کردن دارایی ها، بازارهایش را بهبود ببخشد. 

 کدام کشورها در این تغییرات پیشرو بودند؟
آمریکا، سوئیس، آلمان و بسیاری از کشورهایی که سیستم بازار سرمایه پیشرفته ای 
داشــتند، این کار را آغاز کردند. در نهایــت نیز این جریان بــه توکنایز دارایی های بانکی رســید. 
به طوری که طــی یکی، دو ماه قبل، بورس ســوئیس، بــرای اولین بار به صورت رســمی یک بورس 
دیجیتال راه انداخت. مفهوم بورس دیجیتال این است که بانک ها را برای اولین بار توکنایز کرد و 
نقل وانتقالات و تبادلاتش را بر بستر بلاکچین انجام داد. بورس آلمان هم تقریباً سه هفته پیش 
این کار را انجام داد. البته اینها حدود سه سال مشغول تحقیق و توسعه بودند. بورس آلمان هم 
در بحث ETFها شروع به توکنایز کرد و دسترسی ســرمایه گذار را برای سرمایه گذاری و معامله 

روی این بستر فراهم آورد.

 این تحولات چه کمکی به بازار سرمایه می کند؟
بحث P2P بلاکچین مدنظــر نهاد ناظر نیســت، چــون او دوســت دارد رگولاتور در 
میان باشــد و بر آن تأثیر بگــذارد. بــازار 24×۷ کــه کریپتوها با خودشــان به همــراه آوردند، تمام 
سرمایه گذاران را به این فکر انداخت که بازار می تواند 24×۷ باشد و عملاً معنی ندارد که بازارهای 
بورس فقط چند ســاعت در روز کار کنند. در بهترین حالت بازار فارکس نیز که دهه هاســت در 
حال کار کردن است 24×5 است و شنبه و یکشنبه  تعطیل است. سرمایه گذاران گفتند باید از 

محمد قاسمی، مدیرعامل 
مزدکس با اشاره به بلوغ اولیه 
در بازار کریپتوی ایران مطرح 
کرد

 باید به سمت استفاده  کاربردی از

بلاکچین 
برویم

بلاکچین و کریپتوها یکی از فناوری هایی هستند که در چند سال گذشته با سرعت رشد و توسعه پیدا کرده اند و 
حوزه های مختلفی را تحت تأثیر خود قرار داده اند. این فناوری که در ابتدا قرار بود به نوعی جایگزینی برای نظام پولی باشد، 

توانسته با ویژگی های منحصربه فردی که دارد، بازارهای مالی جهان از جمله بانک ها و بورس ها را با تحولاتی چون امکان 
24×۷شدن و توکنایز کردن دارایی ها همراه کند.
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این ویژگی برای آنکه یک بازار 24×۷ کار کند، استفاده کنیم؛ 
توکن ها این ویژگی را داشتند. بحث دیگر هم موضوع تسویه 
در بازار بــورس بود. قاعــده تمام بورس هــای دنیا ایــن بود که 
می توانستی یک یا دو روز بعد پولت را دریافت کنی که تأخیر 
زیادی به حساب می آید. بلاکچین یا کریپتوها اما بحث زمان 
واقعی تســویه را دارند، یعنی شما همان زمان که بفروشید، 
می توانید پول خود را بردارید و دیگر در مکانیسم های سنتی 
بانکی که تسویه شما را دچار تأخیر می کردند، گیر نمی کنید. 
پس اینها خواستند از بحث 24×۷ و همچنین بحث تسویه 

آنی بلاکچین استفاده کنند. 

 در بازار مالی ایران، به ویــژه بورس آیا در این زمینه 
کاری انجام شده است؟ 

ما تقریباً یکی، دو سال است در ایران با توجه به تحقیقات 
توســعه بازاری که داشــتیم، در حــال کار کــردن در این حوزه 
هستیم. در یک سال گذشته نیز با سازمان بورس در ارتباط 
بوده ایم و جلسات متعددی با نهادهای مالی برگزار کرده ایم. 
در حال حاضر توانسته ایم این حوزه ها را با توجه به تعاملی 
که با بورس و فرابورس داشتیم تا حد خوبی پیاده سازی کنیم. 
البته شــرکت های دیگری هــم در داخل کشــور در این حوزه 
کار می کنند، ولی ما به طور تخصصی در بحث بازار سرمایه 
تمرکز کردیم، چون من خودم یک پیش زمینه و تجربه 20ساله 
 ETF در بازار مالی و بورس دارم. در حال حاضر ما 14 صندوق
بورسی را فهرســت کرده ایم و این امکان را فراهم آورده ایم تا 

به صورت 24ساعته در مزدکس معامله شوند.

 اخیراً شاهد تغییراتی در زمینه رگولاتوری داخل 
کشــور بوده ایــم، ارزیابــی شــما از ایــن تحــولات 
چیســت و فکــر می کنیــد قدم هــای بعــدی در ایــن راســتا چــه 

تصمیم هایی است؟
اخیــراً ریاســت محتــرم جمهــور راجــع بــه بحــث کریپتوها 
صحبت کرد و کمیته ای برای پیگیری مسائل این حوزه شکل 

گرفت؛ این اتفاقات حل مسائل این حوزه از جمله رگولیشن 
را که مهم ترین آن بود، در اولویت قرار داده است. موضوع 
اینماد برای فعــالان این حــوزه پیش در آمد و تــا اینجای 
کار مهم ترین اتفــاق در زمینه رگولاتــوری رمزارزها بوده 
اســت. به نوعی می توان این اتفاق را رسمیت بخشــی 
به رمزارزها در ایران دانست. همین که رگولاتور قبول 
کــرده شــرکت های حقوقــی و صرافی هایی هســتند 
کــه کارشــان در حــوزه رمزارزهاســت و بــرای آنها کد 
مالیاتــی و... تعریــف کــرده، بــه خــودی خــود اتفــاق 
فرخنده ای است. یکی از قدم های بعدی در این راستا 
می تواند مشخص تر شــدن این موضوع باشد که آیا 
کریپتو را باید ارز در نظر بگیریم یا دارایی. از دید ما این 
دارایی اســت تا ارز، زیرا بــا توجه به بــالا و پایین رفتن 
قیمت آنها، اساســاً برای پرداخت یا تبادل استفاده 

نمی شوند. شاید استیبل کوین ها حکم ارز را داشته باشند، 
اما کریپتوهــا بیشــتر از جنس ســرمایه هســتند. در برخی 

جاهای دنیا هم آن را به عنوان کالا در نظر گرفته اند. 

 یکی از پروژه هایی که روی آن کار می کردید، توکن 
اوراق بهادار بــود. در این زمینه چه کارهایی انجام 

شده است؟
حدود یک سال است که با سازمان بورس و شرکت های آن در 
حال مذاکره هستیم و درخواست سندباکس داده ایم که در 
حال بررسی است. امیدواریم زودتر بحث رگولیشن آن نهایی 
شود تا بتوانیم با این اتفاق درخواست سرمایه گذاران را بیشتر 
کنیم و به نوعی کمک کنیم نقدشوندگی بازار بالا رود و بعد 

از آن هم بحث تأمین مالی برای کسب وکار را دنبال کنیم. 

 در حال حاضر فضای جامعه کریپتویی در ایران را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ 

ما موجــی در مارکتینــگ کل دنیا داشــتیم که در ســال های 
2020 و 2021 اتفــاق افتاد و همه فکر می کردند هر کریپتویی 
را بخرند، قــرار اســت چندده برابر شــود. وقتــی بیت کوین از 
بالای۶0  هزار دلار سقوط کرد و تا زیر 20 هزار دلار هم رسید، 
خیلی هــا متوجه شــدند که فضــای کریپتــو آن طور کــه فکر 
می کردند، نیست و مانند بازار سهام و هر بازار مالی دیگری 
ممکن است مدتی ســود داشته باشــد، اما اگر فرد حرفه ای 
نباشــد، علاوه بر از دست دادن ســود خود، زیان هم خواهد 
کرد. ایــن موج در کشــور ما هــم وجود داشــت، ولــی در حال 
حاضر اکثریــت جامعه این موضــوع را فهمیده اند. به نظرم 
این اتفاق یک چرخه از بلوغ مارکت مالی است که ما در ایران 
به این بلوغ اولیه رسیده ایم. در حال حاضر ابزارهای کاربردی 
مانند همیــن توکن هــای اوراق بهادار مطرح هســتند و ما در 
ایران نیز مانند دنیا باید به ســمت اســتفاده کاربردی از این 

فناوری برویم. 

 یکــی از بحث هایی کــه از چند ســال پیش 
مطرح بود، جــذب ســرمایه گذار خارجی از 
طریق فضای بلاکچین و کریپتو است. در حال حاضر 

در این زمینه چه اتفاقاتی افتاده است؟
تقریباً در این زمینه هیچ کاری انجام نشده است. 
چالش های پیش روی این مسیر، یکی رگولاتوری 
در ایران است که بانک مرکزی و نهادهای مربوطه 
بایــد ســازوکاری تعییــن کننــد تــا ســرمایه گذار 
خارجی بتواند از این سازوکار برای ورود استفاده 
بکند. از سویی طرف خارجی هم باید این اعتماد 
را پیدا کنــد کــه رگولاتور خودشــان یــا نهادهای 
ناظر خارجی این اجازه را به او می دهند که بیاید 
و از این طریق بحــث تبادلاتش را با ایــران انجام 

دهد   

در حال حاضر 
ما 1۴ صندوق 
ETF بورسی 

را فهرست 
کرده ایم و 
این امکان 

را فراهم 
آورده ایم تا 

به صورت 
2۴ساعته 

در مزدکس 
معامله شوند
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همکاری دولت با بخش 
خصوصی برای رگولاتوری 
کسب وکارهای رمزارزی

یک اینماد 
نصف ونیمه
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ســــــال سوم
اردیبهشت 
1 4 0 2

در این جلسه ابتدا سابقه موضوع از 
جمله سلسله جلسات و جمع بندی 
سال 1400 بین مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی، بانک مرکزی، شاپرک و 
بخــش خصوصــی بــا محوریــت 
سازمان نظام صنفی رایانه ای تحت 
عنوان »تدابیر مشترک جهت اجرای بهینه الزام اینماد برای 
پرداخت یارها« مرور شد. سپس ملاحظات و نقطه نظرات 
نمایندگان بانک مرکزی، شاپرک و دیگر دستگاه های مرتبط 
و همچنین تشکل های بخش خصوصی مطرح شد؛ از جمله 
تأکید بر اینکــه مبادلــه رمــزارز از حیــث نظــام مجوزدهی، 
ســازوکار تنظیم گری، نظارت و... هنوز در ایران و بسیاری از 
کشورها که در تنظیم گیری تبحر و تجربه بیشتری هم دارند، 
مقررات گذاری نشــده اســت؛ روش خودتنظیم گیری طبق 
تجربه جهانی، بســیار مترقی تر از نظام مجوزدهی ســنتی 
بوده و از این جهت نبود مجوز برای کسب وکارهای رمزارز در 
صــورت طراحــی راهــکار مناســب، می تواند به عنــوان یک 
فرصت و تجربه جدید برای کشور تلقی شود. راهکار مدنظر 
باید متمرکز بر سمت کسب وکار )و نه عموم مردم( باشد تا 
بتواند عمده مشــکلات حال حاضر را برطــرف کند، ضمن 
اینکه نباید مشکلات جدیدی به ویژه از حیث تعلیق اینماد 
و... ایجاد شود؛ فرایند ثبت و احراز اطلاعات، بررسی و تأیید 
و... باید برای کســب وکارها شــفاف باشــد و در صورت عدم 
تأیید، امکان اصلاح رفتار، رفع اشکالات و تلاش مجدد وجود 
داشــته باشــد؛ راهکار مدنظــر محــدود به کســب وکارهای 
موجود نبوده ولــی با توجه به برنامه شــاپرک بــرای پالایش 
درگاه های پرداخت و بازه زمانی محدود بدین منظور، اولویت 

با کسب وکارهای موجود باشد.
در نهایت خروجی جلسه بدین صورت جمع بندی و مورد 

تصمیم گیری قرار گرفت:
1. کسب وکارهای مجازی حوزه رمزارز می توانند با دریافت 
معرفی نامــه از یکــی از ســه تشــکل ســازمان نظــام صنفی 
رایانه ای، انجمن فناوری های نوین مالی )فین تک( و انجمن 
فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین(، نسبت به ثبت درخواست 
ذیل رشته فعالیت »سایر حوزه های مالی« و انتخاب تشکل 

و بارگذاری معرفی نامه خود در سامانه اینماد اقدام  کنند.

2. بانک مرکزی نسبت به بررسی درخواست از طریق بررسی 
اسناد و مدارک و انجام استعلامات لازم حسب مورد اقدام 
و در صورت نبود مشــکل، نســبت به تأیید درخواســت در 

سامانه اینماد اقدام می کند.
3. کسب وکارهای تأییدشده امکان دریافت درگاه پرداخت با 
کد صنف مربوط در شبکه پرداخت کشور را داشته و هنگام 
استعلام شــاپرک از ســامانه اینماد، پاســخ مثبت با رشته 
فعالیت »ســایر حوزه های مالی« دریافت خواهد شد. این 
پاسخ برای سایر دستگاه های استعلام کننده از مرکز تتا نیز 

وجود خواهد داشت.
4. مرکــز تتــا به عنــوان مرجــع پاســخگویی بــه اســتعلامات 
کسب وکارهای اینترنتی، با همکاری دیگر دستگاه ها نسبت به 
ایجاد وحدت رویه در مورد کسب وکارهای تأییدشده، از طریق 

مکاتبات و هماهنگی های بین دستگاهی اقدام خواهد کرد.
5. نظارت بر فعالیت کســب وکارهای معرفی شــده توســط 
هر تشکل از حیث پایبندی به قوانین و مقررات و استمرار 
رعایت الزامات مصــوب، بر عهده آن تشــکل بــوده و بدین 
منظور مجاری تصمیم گیر هر تشکل، اختیار کامل جهت 
تعیین شــرایط معرفی اولیه، تمهیدات لازم جهت ارزیابی 
دوره ای و توسعه و تجهیز زیرساخت های نظارت مستمر و 

هوشمند بر اعضای خود را دارد.
۶. مرکز تتا دسترســی پنل یکپارچه نظارت سامانه اینماد 
را جهت حفظ ســوابق نظارت و امــکان درج اخطار نظارتی 
برای کســب وکارهای متخلــف را در اختیار هر تشــکل قرار 

خواهد داد. 
۷. عملکرد تشکل های تخصصی بابت صحت عملکرد و 
نظارت بر اعضای خود طی بازه های زمانی مشــخص مورد 
ارزیابی قرار گرفته و در مورد ادامه فعالیت آنها یا جایگزینی 

با تشکل های دیگر تصمیم گیری خواهد شد.
8. الزامــات مصــوب فعلــی بــرای کســب وکارهای رمــزارز 
کمافی السابق برقرار بوده و تشکل های تخصصی به عنوان 
نهادهای خودتنظیم گر )SRO(، با استفاده از تجارب و ارائه 
نقطه نظرات اصلاحی نســبت به ضوابط موجود )همراه با 
راهکار جایگزین جهت رفع دغدغه ها( یا پیشنهاد ضوابط 
جدید به مراجع ذیربط، نقش فعال تری در تدوین ضوابط 

حوزه رمزارز ایفا خواهند کرد 

در آخرین جلسه کارگروه مشورتی راهبری تجارت الکترونیکی )کمیته نوآوری و توسعه کاربردها( که ماه گذشته 
با حضور رئیس مرکز تتا، نمایندگان بانک مرکزی، شاپرک و دیگر دستگاه های مرتبط و همچنین سازمان نظام صنفی 

رایانه ای )رئیس نصر تهران، رئیس کمیسون بلاکچین و رمزارز و رئیس کمیسیون فین تک(، انجمن فناوری های نوین 
مالی- فین تک )رئیس هیئت مدیره و رئیس کمیسیون رمزارز( و رئیس انجمن فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین( به عنوان 

تشکل های تخصصی حوزه رمزارز برگزار شد، درباره سازوکار ثبت و احراز اطلاعات کسب وکارهای رمزارزی به منظور رفع 
مشکلات آنها از جمله برای درگاه پرداخت اینترنتی، مبتنی بر روش خودتنظیم گیری )Self-Regulation( بحث و تبادل نظر 

شد.

کسب 
 وکارهای 

مجازی حوزه 
رمزارز می توانند 

با دریافت 
معرفی نامه 

از یکی از 
سه تشکل 

سازمان 
نظام صنفی 

رایانه ای، انجمن 
فناوری های 

نوین مالی 
)فین تک( و 

انجمن فناوران 
زنجیره بلوک 
)بلاکچین(، 

نسبت به ثبت 
درخواست 

اینماد اقدام 
 کنند
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در شــکایت علیــه کویــن بیــس 
درخصــوص نقــض قوانیــن حفــظ 
بیومتریــک  خصوصــی  حریــم 
فــدرال  دادگاه  در  مطرح شــده 
سانفرانسیســکو، ادعا شده است 
کــه صرافــی ارز دیجیتــال کوین بیس داده هــای چهــره را از 
شناســه ها و ســلفی های آپلودشــده توســط مشــتریان 
جمع آوری می کند. بر اساس گزارش بلومبرگ، این شرکت 
همچنین هنــگام ورود مشــتریان به حســاب های خــود با 
استفاده از فناوری اسکن انگشت، داده های اثر انگشت را 
جمــع آوری می کند. طبــق این دادخواســت، جمــع آوری و 
ذخیره سازی این داده ها توسط صرافی کوین بیس، کاربران 
را در معرض »خطرات جدی و غیرقابل برگشت در ارتباط با 

حفظ حریم خصوصی« قرار می دهد.
این موضوع در حالی مطرح می شــود که مطابــق با قوانین 
جدید ایلینوی در مورد حفظ حریم خصوصی، این صرافی 
باید هنگام جمع آوری داده های بیومتریک از کاربران اجازه 
می گرفته اســت. علاوه بر این، صرافی رمزارزی کوین بیس 

باید هــدف از جمــع آوری ایــن داده هــا، زمان ذخیره ســازی، 
نحــوه اســتفاده و چگونگی حــذف دائمــی آنها را به شــکل 
عمومی منتشر می کرده است. لازم به ذکر است کوین بیس 
جهت احراز هویت از کاربران می خواهد که اسکن  یک کارت 
شناسایی معتبر و یک عکس سلفی را آپلود کنند. سپس 
این اطلاعات را در ایجاد یک الگوی بیومتریک از چهره کاربر 

به کار می برد که در تأیید تطبیق چهره استفاده می شود.
انتشــار ایــن خبــر، نگرانــی فزاینــده در مــورد حفــظ حریم 
خصوصــی داده هــا و نیاز شــرکت ها بــه شــفافیت در مورد 
نحوه جمع آوری و اســتفاده از داده های کاربران را به ویژه در 
مورد اطلاعات حساس بیومتریک مانند تشخیص چهره و 

داده های اثر انگشت برجسته می کند.
از آنجا کــه تعداد شــرکت هایی کــه داده هــای بیومتریک از 
کاربــران دریافت می کننــد، رو بــه افزایــش اســت، احتمالاً 
شکایت هایی از این دست نیز بیشــتر مطرح خواهند شد 
و این مسئله بر اهمیت شــیوه های حفظ حریم خصوصی 
داده هــا تأکید می کنــد کــه در وهلــه اول بــرای جلوگیــری از 

سوءاستفاده از چنین اطلاعات حساسی کاربرد دارند 

 کوین بیس به نقض قوانین حفظ حریم خصوصی بیومتریک متهم شد

تأکید بر اهمیت حفظ داده ها

یادداشت

صرافی ارز دیجیتال کوین بیس با یک شکایت دسته جمعی به دلیل جمع آوری الگوهای چهره و اثر انگشت 
مشتریان خود بدون اطلاع و رضایت آنها که نقض قوانین حفظ حریم خصوصی بیومتریک ایلینوی است، مواجه شده 

است.

هیئت تطبیق مصوبات دولت با قوانین که زیرمجموعه مجلس شورای 
اســلامی اســت، آیین نامــه اســتخراج رمزدارایی هــا را مغایــر بــا قانــون 
دانســته و اعلام کرده اســت که صدور مجوز اســتخراج تماماً بر عهده 
بانک مرکزی اســت. طــی آیین نامه  ابلاغ شــده در خصوص اســتخراج 
رمزدارایی هــا در آبــان 1401، صــدور مجــوز اســتخراج رمــزارز بــه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت یا سازمان های مناطق آزادی تجاری - صنعتی 

در هماهنگی با وزارت نیرو واگذار شده است.
حال محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی طی نامه ای به 
رئیس جمهور، ایراد به این آیین نامه را عنوان کرده و تأکید داشته است 

که بانک مرکزی، متولی صدور مجوز استخراج رمزارز است.
قالیباف در ایــن نامه به ابراهیم رئیســی مطــرح کرده با وجــود اینکه در 
رأی مقدماتی هیئت تطبیــق، مغایرت قانونی اعطــای این صدور مجوز 
به وزارت صنعــت، معدن و تجارت به دولت اعلام شــده بــود، اما دولت 

بخش مربوط به این اختیار را اصلاح نکرده است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در این نامه ضمن اعلام نظر قطعی در 
خصوص اصلاح این مصوبه گفته است: »بدیهی است پس از انقضای 
یک هفته مهلت مقــرر در قانون آن بخش از مصوبه که مــورد ایراد قرار 

گرفته است ملغی الاثر خواهد بود.« 

واکنش قالیباف به مصوبه دولت رئیسی 

بانک مرکزی متولی صدور مجوز استخراج رمزارزهاست
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و فعالان اکوسیستم 
رمزارز و بلاکچین کشور 
چه دغدغه هایی در این 
حوزه دارند؟

چهره ها 
 

نظرها

علی هادی لو،مدیر عملیات صرافی رمزینکس
بازارهــای مالــی بــرای ســال های متمادی توســط 
بانک  های مرکــزی از جمله بانک مرکــزی آمریکا 
حمایت شــده اند و حــالا دیفــای در برابــر همین 

سیستم قد علم کرده است .

 سیدمحمد حسینی،عضو هیئت مدیره 
او ام پی فینکس

دیفای در تلاش است تا واسطه گری در امور مالی را 
مثل بانک و بیمه که با محدودیت مواجه هستند، 
از میان بردارد تا همه چیز شفاف و بدون مرز باشد .

04 03

وحید شامخی، معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس
آینــده  دنیا بــه ســمت صنعــت غیرمتمرکــز مالی و 
ارزهــای دیجیتــال حرکــت می کنــد و بانک هــا باید 
خودشان را با این جریان همراه کنند و از این فرصت 
استفاده کنند تا سرویس های مشترکی ایجاد شود.

امید امین زاده، قائم مقام صرافی آبان تتر
سیســتم مالی غیرمتمرکــز می توانــد در لایه دوم 
اقتصاد مثــل وام دهــی مورد اســتفاده قــرار  گیرد. 
همچنین تبــادل دارایی های دیجیتــال به صورت 
غیرمتمرکز و سریع توسط دیفای انجام می شود.
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آینده پول؛ تکامل یا انقلاب؟

رضا قربانی

رئیس کمیسیون 
 فین تک سازمان 

نصر تهران

در کتــاب آینــده پــول کــه بــه زودی توســط انتشــارات راه 
پرداخت منتشــر می شــود، جمله ای از جان مینــارد کینز 
نقل شــده که اینجــا آن را دوبــاره نقل می کنــم: »در عصر 
تغییــر و تحــول دائمــی، هیچ کــس نمی توانــد از چیــزی 
مطمئــن باشــد... بهتریــن سیاســت ما ایــن اســت که بر 
اســاس فرضیه هــای خوش بینانه عمــل کنیم، مگــر آنکه 
اشــتباه بودن آنهــا ثابــت شــود. مــا نبایــد زیــاد از آینــده 
بترسیم... اگر تحت  تأثیر ترس های بی اساس قرار بگیریم 
و بیش از اندازه تلاش کنیم که آینده را ببینیم، با احتمال 

بیشتری آینده خود را به خطر می اندازیم.« 
مــا امــروز چگونــه می توانیم بــدون تــرس از آینــده و بدون 
افتــادن در ورطــه بی عملی، به آینــده چیزی فکــر کنیم که 
همین امروز نیز روزهای روشنی ندارد؟ قاعدتاً آینده روشن 
نیســت؛ دربــاره »آینده پــول« هــم می توانیم ســؤال های 
زیادی از خودمان بپرسیم که شــاید جواب آنها را ندانیم؛ 
باید تلاش  کنیم درباره مفهومی که در این سال ها بسیار 

درباره اش نوشته ایم، بیشتر بحث و تبادل نظر کنیم. 
کتاب هایــی مانند آینــده پول قرار اســت ذهن مــا را آماده 
کنند که با دیــد بازتری مســیر پیــش رو را ببینیــم. عنوان 
فرعی کتــاب »آینده پــول« این اســت: انقــلاب دیجیتال 
چگونــه پــول و فایننــس را متحــول می کنــد«. ایــن کتاب 
توســط رســانه های معتبر جهــان تقدیــر شــده و در میان 
انبوه کتاب هایی که در ســال های اخیر درباره پول نوشــته 
و منتشــر شــده، جایگاه بالایــی دارد. ناشــر اصلــی کتاب 

»آینده پول« انتشارات دانشگاه هاروارد است. 
بــا خوانــدن ایــن کتــاب یــک، دو جیــن ســؤال به ذهــن ما 
می رســد؛ در تاختــن بــه ســوی آینــده، ساختارشــکنی در 
پول چگونه خواهد بود؛ خلاقانه یا مخرب؟ از پول کاغذی 
تــا ارز دیجیتــال بانک مرکــزی چه راهــی را طــی می کنیم؟ 
بانک هــای مرکزی جهــان چگونه خودشــان را بــا تغییرات 
ســازگار و منطبق می کنند؟ آیــا فناوری هــای مالی فرصت 
جهش برای کشورهای در حال توسعه هستند؟ فناوری و 
نوآوری چگونه مسئله اعتماد را حل می کنند؟ آیا پرداخت 
مطمئن بدون وجود مراجع ذی صلاح قابل اعتماد ممکن 
اســت؟ آیا توزیع جهانــی پول در گــردش تغییــر می کند؟ 
ســلطه دلار چطور؟ اشــکال پول در گردش چگونــه تغییر 
می کند؟ نوآوری های مالی چه ریسک و پاداش هایی دارند؟ 
اعتماد بدون وجود مؤسسات قابل اعتماد چگونه است؟ 

آیا فین تک جهان را به جای بهتری بدل خواهد ســاخت؟ 
آیا بیت کوین انقلابــی به راه انداخت و بعد از آن از مســیر 
منحرف شد؟ آیا مکانیسم قابل اعتماد غیرمتمرکز شدنی 
اســت؟ آیا شــفافیت، اعتماد ایجــاد می کنــد؟ بیت کوین 
کاستی هایی دارد؛ بعد از بیت کوین چه چیزی قابل توجه 
خواهد بود؟ آیا گمنامی دیجیتال یک توهم است؟ اثبات 
کار چگونــه بــه محیــط  زیســت آســیب می رســاند؟ پــس 
از جنون رمــزارز چه چیــزی وجــود دارد؟ آیا دیفــای همان 
فرصت های ناشناخته بعدی است؟ مقررات چگونه باید 
به روزرســانی شــوند؟ معایب غیرمتمرکزســازی چیست؟ 
موضوع ارز دیجیتال بانک مرکزی را چگونه باید درک کرد؟ 
آیــا ارز دیجیتال بانک مرکزی مانع از فســاد می شــود؟ آیا 
حذف سکه و اسکناس به فقرا آسیب می رساند؟ پول نقد 
چگونه صرفه جویی را تشویق می کند؟ جوانب استبدادی 
ارز دیجیتــال بانک مرکزی را چگونه باید محــدود کرد؟ آیا 
شــاهد آغاز به کار موفقیت آمیز ارز دیجیتال بانک مرکزی 
در جهــان بوده ایم؟ جایــگاه ارز دیجیتال بانــک مرکزی در 
اقتصــاد امــروز کجاســت؟ آیــا ارز دیجیتال بانــک مرکزی 
پرداخت بین المللی را نجــات خواهــد داد؟ آیا فین تک ها 
محدودیت های جریــان ســرمایه را کاهــش می دهند؟ آیا 
دلار محکوم به فناســت؟ رقابــت چگونه می تواند ســلطه 
دلار را از بین ببرد؟ آیا ایجاد یــک ارز واحد جهانی ممکن 
اســت؟ آیا بانک های مرکزی باید جســورانه به انتشــار ارز 
دیجیتال بانک مرکزی بپردازند؟ تعجیل خطرناک است و 
انتظار هزینه دارد؛ کدام راهبرد بهتر است؟ آیا بانک های 
مرکــزی همچنــان نقــش مرکــزی خــود را حفــظ می کنند؟ 
شــاید آینده ای باشــکوه در انتظار پول باشــد؛ و در نهایت 
اینکه کدام واژه آینده پول را بهتر توصیف می کند؛ تکامل 

یا انقلاب؟
حتی مطالعه کتاب 500 صفحه ای ماننــد آینده پول ما را 
به جواب قطعی این ســؤال ها نمی رســاند. تصور می کنم 
رویدادهایی مانند »آینده پول« هم که مجموعه راه کار در 
حال برنامه ریزی برای برگزاری آن است در بهترین حالت 
جرقه اندیشــه در زمینه این موضوعات مهــم را می زنند، 
ولی پاســخ این پرســش ها روشــن نیست. شــاید بهترین 
پاســخ را خود آینده به ما بدهد و تا آن زمــان کاری که باید 
انجام دهیم، تلاش برای درک امروز و آماده کردن شــرایط 

برای موفقیت در آینده است. 




